
Pi{e: Milo{ Mitrovi}

Debata o merama {tednje i rebalansu bud`e-
ta u italijanskom parlamentu primorala je mi-
nistre u vladi Silvija Berluskonija, a potom i
njega samog, da otka`u za danas najavljeni
dolazak u Beograd. Nestabilnost u evrozoni i
nastojanje Italije da izbegne du`ni~ku krizu
doveli su do odlaganja potpisivanja niza spo-
razuma koje je trebalo da u~ine italijanski i
srpski ministri.  Premijer Berluskoni danas je
trebalo da predsedniku i premijeru Srbije Bo-
risu Tadi}u i Mirku Cvetkovi}u jo{ jednom po-
tvrdi sna`nu podr{ku Italije na{oj zemlji da
{to pre dobije status kandidata za ~lanstvo i
datum po~etka pregovora o ~lanstvu sa EU.

Potpisivanje sporazuma izme|u ministar-
stava ekonomije, infrastrukture, poljoprivre-
de i policije Italije i Srbije, bez obzira na odla-
ganje, nije dovedeno u pitanje s obzirom na
~injenicu da zvani~ni Beograd i Rim isti~u da
su dve zemlje strate{ki partneri, o ~emu je
potpisana i deklaracija na samitu odr`anom
u Rimu novembra 2009. I dokumente koji ~e-
kaju ozvani~enje, zbog dubine saradnje Srbi-
je i Italije koju podrazumevaju, privrednici
upravo tuma~e kao uspostavljanje strate{kih
partnerstava po oblastima.  

Da Italija aktivno podr`ava evropske aspi-
racije Srbije govori ~injenica da je njen Parla-
ment pro{le godine me|u prvima ratifikovao
Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju Srbi-
je i EU. [ef diplomatije Franko Fratini koji slo-
vi za doslednog saveznika Srbije, nedavno je
izjavio da se Italija zala`e da Srbija do kraja

godine dobije status kandidata, onda i da-
tum pregovora o ~lanstvu. 

Da je Italija prvorazredni i najdinami~niji
ekonomski partner Srbije svedo~i velika, ra-
znovrsna i, {to je najva`nije, uravnote`ena tr-
govinska razmena: procenjuje se da }e do
kraja godine dosti}i tri milijarde dolara. Na
Italiju „otpada“ 12,3 odsto srpskog izvoza. Sa
ulaganjima koja su dostigla milijardu dolara
Italija je me|u vode}im stranim investitorima
u Srbiji. Zapo~etim i najavljenim ulaganjima
u energetici i infrastrukturi ekonomska sarad-
nja bi}e dodatno osna`ena.

Realno je, dakle, o~ekivati da }e, imaju}i
na umu zajedni~ke interese, komplementar-
nost privreda i tradicionalno dobru saradnju,
a dela svedo~e da to nije samo fraza, poziti-
van trend biti nastavljen. U tom smislu, u naj-
boljem interesu Srbije bi}e da Italija, koja je
sada pod reflektorima EU i me|unarodnih fi-
nansijskih institucija, o~uva svoju ekonom-
sku stabilnost.

specijalni prilog
SRBIJA ITALIJAD

Vreme saradnje

Avanti?
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U najboljem interesu
Srbije bi}e da Italija,
koja je sada pod
reflektorima EU i
me|unarodnih
finansijskih institucija,
o~uva svoju
ekonomsku stabilnost



Vicepremijer i ministar policije Srbije Ivica Da~i}

Razumevanje
- Saradnja ministarstva unutra{njih poslova Srbije i Italije i policija dveju zemalja je odli~na
na svim nivoima. Sporazumima koji treba da budu potpisani ta saradnja }e biti pro{irena -
izjavio je za Danas potpredsednik Vlade Srbije i ministar unutra{njih poslova Ivica Da~i}.

Da~i} je podsetio da je okvir za saradnju dva ministarstva uspostavljen sporazumom o
policijskoj saradnji potpisanim pre nekoliko godina. Sporazum o me|usobnom
priznavanju zamene voza~kih dozvola, koji bi trebalo da bude zaklju~en u formi razmene
nota, ministar izdvaja kao najbitniji.

- Sporazum je veoma zna~ajan za dr`avljane Srbije koji `ive u Italiji, a pregovori do
ispunjavanja uslova za njegovo zaklju~enje trajali su jako dugo - podsetio je Da~i}.
Potpisivanje ovog i jo{ nekoliko sporazuma policije dve zemlje odlo`eno je nakon
otkazivanja samita koji je trebalo da danas bude odr`an.

Da~i} bi sa svojim italijanskim kolegom Robertom Maronijem jo{ trebalo da potpi{e
zajedni~ke izjave o saradnji izme|u dva ministarstva u borbi protiv organizovanog
kriminala, ilegalne trgovine narkoticima, psihotropnim supstancama i prekursorima,
me|unarodnog terorizma, kao i o saradnji u borbi protiv trgovine oru`jem, ilegalnih
migracija i trgovine ljudima.

Predvi|eno je i potpisivanje Memoranduma o razumevanju izme|u Predsedni{tva
saveta ministara Italije i Ministarstva unutra{njih poslova Srbije. M. M.
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Pi{e: Jelena Tasi}

- Italijanski premijer Silvio Berluskoni je pred-
uzima~, a tamo gde on do|e i s kim  ̀ eli da ra-
di, to je samo po sebi poruka. On je li~no na-
klonjen Srbiji i to je dobra vest. Iz dobrih eko-
nomskih odnosa proizilazi i sve drugo, uklju-
~uju}i i ja~anje politi~kih veza. Iako je politi~-
ka volja uslov svih uslova za ekonomske spo-
razume, s ekonomijom idu i kultura, nau~na,
tehnika saradnja i sve ostalo - isti~e u intervjuu
za Danas Sanda Ra{kovi} Ivi}, doskora{nja
ambasadorka Srbije u Italiji.

Zvani~ni Beograd ima velika o~ekivanja
u pogledu italijanske podr{ke evropskim
integracijama Srbije.

- Italija nikad nije menjala stav i oduvek se
zalagala za uklju~ivanje celog regiona Zapad-
nog Balkana u EU. ̂ ak i pre raspada SFRJ bi-
la je sklona razmatranju mogu}nosti da Jugo-
slavija kao celina bude ~lanica Unije. Taj stav
prenela je i na sve dr`ave koje su nastale na te-
ritorijama biv{e SFRJ. [to se Srbije ti~e, po-
mo} i zalaganje Italije su nesporni, ali uvek
dolazimo do pitanja KiM. I tu je Italija najbla-
`a od svih dr`ava ~lanica EU. Dok neke dr`a-
ve eksplicitno tra`e da Srbija, ako ne za po~e-
tak, onda za okon~anje pregovora, prizna ko-
sovsku nezavisnost, Italija to ne`nije naziva
drugim imenom. Ka`e da je jako te{ko o~eki-
vati od Srbije da prizna Kosovo, ali da treba
regulisati te odnose. Mo`da se nekome ~ini da
je to ista stvar, ali to daje prostor da se na|e
neko re{enje koje bi bilo prihvatljivo za obe
strane. Tako|e, ne treba zaboraviti da u pro-
cesu kandidature Srbije Italija nije insistirala
na „Mladi}u u Hagu“, smatraju}i da je Beo-
grad u~inio mnogo od 2000. i da treba da iz
Brisela dobije zaslu`eni pozitivan signal.

Prvi samit Srbije i Italije, odr`an u Rimu
13. novembra 2009, ocenjen je kao prva
stranica strate{kog partnerstva koje podra-
zumeva pre svega italijansku podr{ku evro-
integracijama Srbije i ekonomsku sarad-
nju. [ta je od toga ostvareno i u ~emu je sa-
radnja bila najja~a?

- Ti sporazumi nisu ostali mrtvo slovo na
papiru. Saradnja se ogleda na razli~itim polji-
ma. Italija je dr`ava za koju se mo`e slobod-
no re}i da je najbolji prijatelj Srbije u EU. Kroz
njeno ~lanstvo u Uniji imamo veliku pomo}
u vezi Kosova. Iako se Kfor povla~i sa teritori-
je KiM, Italijani ostaju garanti bezbednosti,
naro~ito metohijskih manastira u sektoru ko-
ji oni kontroli{u. Bez obzira {to je Italija pri-
znala Kosovo, ona se pojavlje na terenu kao
neko ko {titi srpske manastire i zauzima se za
prava Srba. [to se ti~e ekonomije, tu je mno-
go ura|eno. Srbija je jedina zemlja koja je van
saveza nezavisnih dr`ava okupljenih oko Ru-
ske Federacije, a  ima sporazum o slobodnoj
trgovini, {to privla~i investiranje italijanskih
privrednika. Saradnja je najdalje odmakla u
oblasti energetike. Italijani  jako mnogo inve-
stiraju i tek se spremaju da da to ~ine, imaju
gotove projekte i studije izvodljivosti poseb-
no kada je re~ o hidroelektranama i termoe-
lektranama. 

Kako komentari{ete ocene pojedinih
srpskih stru~njaka da su neki od energet-
skih sporazuma s Italijom nepovoljni za Sr-
biju?

- Nisam ni in`enjer, ni ekonomista, ali zna
se da je najbolje da dr`ava iskori{}ava svoje
prirodne resurse, ukoliko ima novca da u to
ula`e. Ukoliko nema za to novca, a ̀ eli da ne-

Sanda Ra{kovi} Ivi}, doskora{nja ambasadorka Srbije u Italiji

Rim najbolji srpski
prijatelj u EU
Dok neke dr`ave eksplicitno tra`e da Srbija prizna 
kosovsku nezavisnost, Italija to ne`nije naziva 
drugim imenom. Ka`e da je jako te{ko o~ekivati 
od Srbije da prizna Kosovo, ali da treba regulisati 
te odnose. Mo`da se nekome ~ini da je to ista stvar, 
ali to daje prostor da se na|e neko re{enje

Iz dobrih ekonomskih odnosa proizlazi sve: Sanda Ra{kovi} Ivi} sa predsednikom Italije \or|om Napolitanom
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{to uradi sa prirodnim resursima, najbolje je
da to dogovori s najboljim ponu|a~em. ^i-
ni mi se da je od svih koji su bili u trci za
sklapanje tih energetskih sporazuma Italija
dala najbolju ponudu.

Da li se razmi{lja o potpisivanju spora-
zuma o strate{kom partnerstvu Italije i Sr-
bije?

- S Italijom imamo potpisan sporazum
koji se de fakto mo`e definisati kao spora-
zum o strate{kom partnerstvu, iako nema
eksplicitno takav naziv. Po sadr`aju tog do-
kumenta i na~inu na koji se Italija i Srbija
jedna prema drugoj pona{aju mo`e se re}i
da imamo strate{ko partnerstvo s Italijom.

Kako je mogu}e diplomatski premosti-
ti ~injenice da dve zemlje blisko sara|uju,
a da istovremeno me|u njima postoji veli-
ka razlika u shvatanju teritorijalnog inte-
griteta i suvereniteta Srbije?

- Bila sam zbunjena i neprijatno iznena-
|ena ~injenicom da je Italija priznala neza-
visnost KiM. To je uradila prethodna itali-
janska vlada, a ova Berluskonijeva po{tuje
kontinuitet italijanske spoljne politike. Mo-
ram da ka`em da italijanski narod, a i mno-
gi zvani~nici kad sa njima razgovarate pri-
vatno ka`u da je to bila gre{ka. U februaru
2008, kad je Italija priznala Kosovo ubrzo
posle samoprogla{enja nezavisnosti dobila
sam 1.000 mejlova koji su bili protiv prizna-
nja KiM i vrlo kriti~ni prema takvoj italijan-

skoj odluci. Kada smo u Ambasadi Srbije
obele`ili 10 godina od po~etka NATO bom-
bardovanja SR Jugoslavije, odnosno Srbije
ambasada je bila prepuna isklju~ivo vi|enih
Italijana, a istovremeno u ~etiri italijanska
grada organizovani su skupovi se}anja na
kojima je osu|eno bombardovanje i sve {to
je iz njega proiza{lo, uklju~uju}i i nezavi-
snost KiM. Pojedini italijanski listovi pi{u
negativno o kosovskoj nezavisnosti. Italijan-
ski novinari su napisali knjigu „Vukovi u
magli“, u kojoj su pre Dika Martija raskrin-
kali prodaju ljudskih organa. Italija je po pi-
tanju KiM malo rascepljena, zvani~ni Rim
sledi svoje zapadne saveznike. Pre svih SAD,
a onda zemlje evropske osovine - Francu-
sku, Nema~ku i Britaniju, tako da je iz lojal-
nosti prema njima odlu~ila da prizna KiM. S
druge strane Italija kao zemlja mnogo po-
ma`e. Njene nevladine organizacije mnogo
humanitarno rade s interno raseljenim lici-
ma s KiM, posebno decom. Finansijski i lo-
gisti~ki poma`u u svakom pogledu.

Da li to prakti~no zna~i da se srpsko-ita-
lijanski sporazumi, uklju~uju}i ekonom-
ske, odnose samo na deo Srbije bez KiM?

- Realno ti ekonomski sporazumi ti~u se
prostora Srbije bez KiM, zato {to Italija sa
Kosovom ima druge aran`mane. Energeti-
ka je, recimo, vezana za centralnu Srbiju, re-
ke Drinu i Ibar, ali i za zalene sertifikate, gde
nismo definisali koje su granice, ali  je o~e-
vidno da se to ne odnosi na KiM. 

Mo`ete li ne{to vi{e da ka`ete o kultur-
noj, nau~noj i tehni~koj saradnji Srbije i
Italije?

- Saradnja na polju kulture je izvanredna,
Italija je kulturna velesila - u njoj se nalazi 70
odsto svetskog kulturnog blaga, od toga 40
posto u Rimu. Italijanka kulturna scena je u
Srbiji oduvek bila prisutna: muzika od kla-
si~ne do moderne, slikarstvo, teatar, knji`ev-
nost, film... Me|utim, sada je ta saradnja
dvosmerna i institucionalizovana. Uspeli
smo da dobro predstavimo Srbiju u Italiji i
to u vi{e aspekata. Imali smo veliku sre}u i
~ast da u Kvirinalu, predsedni~koj palati i
nekada{njoj srednjevekovnoj papskoj pala-
ti napravimo izlo`bu arheolo{kih eksponata
iz Narodnog muzeja. Kad u zemlji koja ima
toliko kulturno blago uspete da dovedete ar-
heologiju u Rim, koji je sav muzej pod otvo-
renim nebom, onda to govori istovremeno i
o pravoj saradnji izme|u Srbije i Italije, ali i
o onome {to Srbija ima de fakto da ponudi.
Napravili smo i izlo`bu slikarke Milene Pa-
vlovi} Barili koja je po ocu Italijanka, a po
majci Srpkinja, ali se uvek deklarisala kao

srpska slikarka. Imali smo vi{e manjih izlo-
`bi, promocije knjiga, Jugoslovensko dram-
sko pozori{te je gostovalo i izazvalo odu{e-
vljenje. S Italijom je uspostavljena i tesna in-
telektualna saradnja na nivou univerziteta u
gradovima Italije i Srbije kroz organizovanje
seminara i okruglih stolova na razne teme,
kao i saradnja na polju zdravstva, medicin-
skih nauka, {to je sporazumima i institucio-
nalizovano. Naravno da tehni~ka, ekonom-
ska i nau~na saradnja nisu vezane samo za
Rim, nego i za druge italijanske gradove. Na-
u~na saradnja je naro~ito razvijena s Tr-
stom, koji je izvanredan u prirodnim nauka-
ma i tamo ima dosta na{ih razmenskih na-
u~nika. Ono {to je velika manjkavost jeste da
Srbija nedovoljno radi na  odr`avanju nivoa
srpskog jezika, na {ta sam skretala pa`nju i
tokom mandata u Italiji. Ukinut je Institut
razmenskih lektora. Hrvati, recimo, pla}aju
svoje lektore, a mi niti {aljemo, niti pla}amo
lektore. Taj prostor mogu drugi da nam uz-
mu, iako za srpski jezik postoji veliko intere-
sovanje, ne samo zato {to ljudi ̀ ele da prou-
~avaju na{u kulturu, nego i zbog ekonom-
skih veza koje se sve vi{e razvijaju.  

Sanda Ra{kovi} Ivi} / nastavak sa strane III

Italija nikad nije 
menjala stav i 
oduvek se zalagala 
za uklju~ivanje celog
regiona Zapadnog 
Balkana u EU. ^ak i
pre raspada SFRJ bila
je sklona razmatranju 
mogu}nosti da 
Jugoslavija kao celina
bude ~lanica Unije. 
Taj stav prenela je i 
na sve dr`ave koje su
nastale na teritorijama
biv{e SFRJ Inteza, 

najbolja 
srpska banka
Banka Inteza ponovo je progla{ena za najbolju
banku u Srbiji od strane vode}eg londonskog
~asopisa za finansije i bankarstvo Juromani
(Euromoney).

U obrazlo`enju ̀ irija navodi se da rastu}a inflacija
i niz poskupljenja koji su izazvali pad u kvalitetu
aktive bankarskog sektora Srbije, nisu spre~ili Intezu
da ponovo ostvari izuzetne rezultate. Inteza, koja je i
najve}a banka u Srbiji, pro{le godine je pove}ala
svoju bilansnu sumu za 16,6 odsto na 359,1 milijardu
dinara ili oko 5,31 milijardu dolara. Uz to, ova banka
je ostvarila i dobit od 7,62 milijarde dinara, odnosno
26,8 procenata vi{e nego u 2009.

Inteza je ~lanica Inteza San Paolo grupe,
me|unarodne banke, koja je tako|e dobila nagradu
Juromanija, kao najbolja banka u Italiji. A. M.

Na fotografiji: 
Draginja \uri}, predsednica Izvr{nog odbora banke Inteza
Foto: FoNet

Ekonomska saradnja Srbije sa Italijom, koja je
njen prvorazredni privredni partner, dugo je bi-
la fokusirana na mala i srednja preduze}a, ali po-
slednjih godina sve je ve}e interesovanje italijan-
skih partnera za velike investicije. Otud se javila
potreba da se saradnja usmerava sporazumima.
Na rimskom samitu 2009. potpisan je sporazum
o strate{kom partnerstvu Italije i Srbije, a spora-
zumi koji treba da budu potpisani na nivou ne-
koliko srpskih odnosno italijanskih ministarsta-
va prakti~no }e predstavljati strate{ka partner-
stva za niz oblasti, obja{njava za Danas sagovor-
nik iz Privredne komore Srbije.

Nema privredne grane u kojoj nije uspostavlje-

na saradnja italijanskih i srpskih preduze}a, od drv-
ne industrije do bankarstva. U prvih pet meseci ove
godine trgovinska razmena Srbije i Italije dostigla
je vrednost od 1, 3 milijarde dolara, a o~ekuje se da
}e do kraja godina biti tri milijarde dolara. Prema
poslednjim podacima 22,4 odsto srpskog izvoza na
tr ì{ta Evropske unije „otpada“ na Italiju, a na svet-
skom nivou italijanski udeo ~ini 12,3 odsto.

Neki od klju~nih faktora koji povezuju ekono-
mije dve zemlje jesu komplementarnost privred-
nih struktura, tradicionalni poslovni odnosi i pri-
rodno-geografska upu}enost, navode u Privred-
noj komori Srbije. Komplementarnost privreda
jedan od glavnih razloga uravnote`ene privred-
ne razmene koju Srbija ima sa Italijom. U prvih
pet meseci 2011. pokrivenost uvoza izvozom je

iznosila rekordnih 90,3 odsto {to je znatno po-
bolj{anje u odnosu na isti period 2010. kada je
pokrivenost uvoza izvozom bila 70,7 odsto. U is-
to vreme u posmatranom periodu od pet meseci
2011. razmena je porasla za ~ak 25 odsto.

Komplementarnost privreda ogleda se, pored
ostalog, u ~injenici da se sirovine iz Italije, poput
tekstila, dora|uju u Srbiji, ali i obratno: srpske
kompanije, na primer, izvoze u Italiju prehram-
bene proizvode i drvo, a uvoze opremu za pre-
hrambenu i drvoprera|iva~ku industriju. Kada
je re~ o izvozu sirovina i repromaterijala veoma

Italija prvorazredni partner srpske ekonomije     

Do kraja 2011. razmena 
dosti`e tri milijarde dolara  

>>> Strana X

Komplementarnost privreda jedan od glavnih razloga 
uravnote`ene razmene koju Srbija ima sa Italijom. U prvih 
pet meseci 2011. pokrivenost uvoza izvozom bila je 90,3 odsto 

Saradnja u svim privrednim granama: Italijansko-srpski samit u Rimu novembra 2009.
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Fijat automobili Srbija: 
Proizvodnja uglavnom za izvoz

Pi{e: Zoran Radovanovi}

Manje vi{e korektne politi~ke odnose nekada{nje
jugoslovenske dr`avne zajednice - i Srbije u okviru
nje - sa Italijom, decenijama nakon Drugog svet-
skog rata pratila je uspe{na ekonomoska saradnja
dveju zemalja. Italija je  bila i ostala jedan od naj-
zna~ajnijijih spoljotrgovinskih partnera SFRJ, da-
nas Srbije, a svojevrsni simbol te dobre saradnje je
partnerstvo Fijata i doma}e automoibilske inustri-
je predvo|ene kragujeva~kom Zastaveom.

Uspostavljeno daleke 1954. partnerstvo Fijata
i Zastave imalo je u minulim decenijama razli~ite
faze poslovno-proizvodne saradnje, prolazilo je
kroz uspone i padove, da bi, kako su se u prethod-
nih dvadesetak godina potajno nadali i pri`eljki-
vali mnogi [umadinci, pre nepune tri godine bilo
krunisano definitvnim dolaskom Fijata u kragu-
jeva~ku fabriku za proizvodnju putni~kih vozila,
odnosno formiranjem zajedni~ke kompanije Fi-
jat automobili Srbija, u kojoj italijanska strana ima
67, a dr`ava Srbija 33 odsto kapitala, i u kojoj je
krajem minule sedmice zapo~ela primopredaja
du`nosti u poslovodnom vrhu firme. Dosada-
{njeg generalnog direktora FAS-a \ovanija de Fi-
lipisa, naime, na toj funkciji zamenjuje Antonio
Ferara, menad`er koji je vodio Fijatovu fabriku u
mestu Kasino kod Napulja.  

Nadle`ni u Vladi Srbije i menad`ment Fijata
ugovor o formiranju kompanije Fijat automobili
Srbija (FAS), sa sedi{tem u Kragujevcu, potpisali
su u septembru 2008. Mesec dana docnije kompa-
nija je zvani~no registrovana kao novi pravni su-

bjekat na doma}oj privrednoj sceni, sa upravnim
odborom u kojem su ljudi iz top mena`menta Fi-
jata i \ovanijem de Filipisom, na mestu general-
nog direktora firme. Kompanija Fijat automobili
Srbija prakti~no je po~ela da funkcioni{e u aprillu
2009. kada je u pogonima Fabrike automobila, u
kojoj je ve} bila zapo~eta temeljna rekonstrukcija
pogona, startovalo skpapanje Fijatovog „punta“
(do sada proizvedeno oko 40.000 automobila). 

Fijat je Zastavinu Fabriku automobila i njenu
kompletnu imovinu zvani~no preuzeo 1. februa-
ra 2010. s tim {to je prethodno na ime dela osni-
va~kog kapitala nove kompanije (FAS) u nadle-
`noj banci uplatio 100 miliona evra. Ukupna ula-
ganja Fijata u fabriku iznose milijardu evra. Po-
~etkom februara 2010 kompanija Fijat automobi-
li Srbija preuzela je 1.000 od ukupno oko 2.700
radnika Zastavine Fabrike automobila. Posao u
FAS-u uglavnom su dobili mla|i i Zastavini rad-
nici koji su prethodno pro{li testove na kojima su
proveravani tehni~ko-tehnolo{ka osposobljenost
i intelektualni i obrazovni nivo. U FAS-u }e se do
naredne godine zaposliti jo{ oko 1.400 Kragujev-
~ana, mahom mladih i {kolovanih kadrova sa evi-
dencije Nacionalne slu`be za zapo{ljavanje, koji
}e se, prethodno, sa savremenom tehnologijom i
novim standardima u proizvoddnji automobila
upoznati tokom obuka u nekoj od Fijatovih fabri-
ka u Italiji i svetu, ili na Fijatovoj akademiji koja
}e u dogledno vreme po~eti da funkcioni{e u Kra-
gujevcu, i koja }e godi{nje edukovati do 1.000 rad-
nika i stru~njaka svih profila ne samo za potrebe
FAS-a, nego i njegovih dobavlja~a.

U kompaniji Fijat automobili Srbija
poslednjih nedelja privodi se kraju gra-
|evinska rekonstrukcija oko 400.000
kvadratnih metara proizvodnog i po-
slovnog prostora u fabri~kim halama. U
okviru ovog posla u Zastavi je prakti~no
izgra|ena potpuno nova, savremeno di-
zajnirana fabrika automobila, ~iji proiz-
vodni pogoni imaju novi krovni pokri-
va~, nove podove i zidove, promenjenu
tehni~ko - tenolo{ku, komunalnu, elek-
tro i ostalu infrastrukuru. U krugu FAS-
a gradi se potuno novi termo-energetski
blok, ~iji kapaciteti mogu da zadovolje
potrebe grada od 400.000 stanovnika, i
koji }e fabriku snabdevati strujom, ga-
som, tehnolo{kom parom, toplotnom
energijom i drugim energentima. Na
prostoru nekada{njeg Zastavinog Elek-
tronsko-ra~unarskog centra (popular-
nog ERC-a), kojeg je NATO sru{io 1999.
ni~e savremeni Kontrolni centar FAS-a.

Uporedo sa gra|evinskom rekon-
strukcijom fabrike i izgradnjom novih
objekata, traje i instaliranje savremene
opreme za proizvodnju novih Fijatovih
modela. Fijat je za svoju fabriku u Kra-
gujevcu od proizvo|a~a u Nema~koj, Ja-
panu, Italiji i drugim zemljama naru~io
najmoderniju proizvodnu opremu, koja
ve} pristi`e. Najpre je iz Name~ke, iz
kompanije Ajzenmabn, stigao deo opre-
me za bojenje vozila u pogonu „Lakirni-
ca“, u ~iju izgradnju i opremanje }e biti
ulo`eno svih 100 miliona evra. Ovih da-
na sti`u i veliki kranovi za inastaliranje i
„ukopavanje“ presa, japanske marke
„Komacu“, u pogonu „Preseraj“, u u ~i-
ju rekonstrukciju, pro{irenje i oprema-
nje }e biti investirano oko 150 miliona
evra. Italijanska firma „Komau“ treba
uskoro da isporu~i automatizovanu
opremu za izradu karoserijskih delova,
do kraja leta u FAS }e sti}i i automatizo-
vane monta`ne trake za zavr{no skala-
panje automobila.

Zarad neupu}enih ili zlonamernih,
treba pojasniti da }e se u Kragujevcu pro-
izvoditi, a ne sklapati, ili tek montirati Fi-
jatovi automobili. Svaka fabrika, naime,
koja u svom sastavu ima „Preseraj’ i izra-
|uje otpreske, od kojih se potom, u „Ka-
roseriji“, proizvodi kompletna automo-
bilska {asija, prema svetskim standardi-
ma, svstava se u proizvo|a~e automobi-
la. Kompanija Fijat automobili Srbija }e
biti najzna~ajniji proizvo|a~ automobila
u Srbiji i po velikom broju komponenta-
{a, odnosno proizvo|a~a automobilskih
delova za ugradnju u automobile koji }e
biti locirani neposredno kraj fabrike, ili u
drugim delovima. Predvi|eno je da se
~ak 80 odsto delova za ugradnju u moele
koji }e izlaziti iz pogona FAS-a, proizvo-
di u Kragujevcu. Iz Italije }e stizati jedino
najkrupniji agregati, to jest menja~i i mo-
tori. Sredinom pro{log meseca u biv{oj
vojnoj kasarni u kragujeva~kom prigrad-
skom naselju Gro{nica po~ela je izgrad-
nja fabrika multinacionalnih kompanija
D`onstom Kontrol, Promo manjeto, Si-
d`et i HTL za proizvodnju automobilskih
sedi{ta, to~kova, branika i blatobrana, iz-

duvnih i ko~ionih sistema, mehani~kih
sklopova i drugih pozicija za ugradnju u
Fijatove automobile. U fabri~kom krugu
FAS-a najzna~ajniji Fijatov kooperant
Manjeti Mareli izgradi}e samostalno
dva, a sa kompanijom D`onstom Kon-
trol jo{ jedan proizvodni pogon za izra-
du komponenti za Fijatove moele. O ka-
kvim kompanijama se radi dovoljno sve-
o~!i podatak da je D`onston Kontrol, na
primer, najve}i proizvo|a~ enterijera za
automobile na svetu, koji ima oko 200 fa-
brika u kojima zapo{ljava vi{e od 100.000
radnika.

Elem, jedna faza rada kompanije Fi-
jata automobili Srbija, koju karakteri{u
temeljna rekonstrukcija nekada{nje Za-
stavine Fabrike automobila, izgradnja
novih objekata, instaliranje savremene
proizvodne opreme i gradnja proizvod-
nih pogona kooperantskih firmi privodi
se kraju. Kada krajem ove godine bude
zavr{ena i opremljena najmodernijom
proizvodnom opremom koja trenutno
mo`e da se kupi na svetskom tr`i{tu, no-
va fabrika automobila u Kragujevcu bi-
}e, bez ikakve dileme, najsavremenija Fi-
jatova fabrika na svetu. \ovani de Filipis
koji je posao vezan za pripremu FAS-a
za po~etak proizvodnje dva nova Fijato-
va modela u Kragujevcu uspe{no priveo
kraju, uskoro odlazi na novi zadatak.
Danas nezvani~no, ali pouzdano sazna-
je da De Filipis odlazi u Rusiju, gde }e bi-
ti regionalni menad`er, zadu`en za iz-
gradnju nove Fijatove fabrike u toj zemlj. 

U Kragujevac, umesto njega dolazi,
ponovimo, Antonio Ferara, dosada{nji
direktor fabrike Cassino u mestu Kasino
(kod Napuilja), u kojoj se proizvode po-
znati Fijatovi moeli „bravo“ i „|ulijeta“,
i koja slovi za jednu od najboljih Fijato-
vih fabrika. Imenovanje takvog mena-
d`era na mesto generalnog direktora
FAS-a  nedvosmisleno ukazuje, smatra-
ju bolji poznavaoci ove problematike, na
~injenicu da su Fijatove ambicije i plano-
vi sa fabrikom u Kragujevcu veliki. Sa
Ferarom, u FAS dolazi i novi komercijal-
ni direktor kragujeva~ke fabrike, [ko-
tlan|anin Geri Klark koji je, svojevreme-
no, bio prvi Fijatov ~ovek za jugoisto~nu
Evropu, {to, po re~ima upu}enih, ukazu-
je da bi poslovanje FAS-a ve} u dogleno
vreme moglo da bude pro{ireno i na ne-
kada{nje jugoslovenske republike - BiH,
Hrvatsku, Crnu Goru i Makedoniju.

Kako bilo, Antonio Ferara sa svojim
mena`erskim timom ima}e zadatak da
u Fijatovoj kompaniji u Kragujevcu ve}
krajem ove godine pokrene, najpre
probnu, proizvodnju jednog ili oba
predvi|ena nova modela automobila ‘Lo
klase“, od kojih }e jedan imati pet, a dru-
gi sedam sedi{ta. Previ|eno je da se, kad
u Kragujevcu startuje serijska proizvod-
nja novih Fijatovih modela, ovde u po-
~etku proizvodi 200.000, a docnije i
300.000 automobila godi{nje. Gotovo
sva proizvodnja FAS-a, odnosno vi{e od
95 odsto automobila koji }e izlaziti iz po-
gona kragujeva~ke fabrike prodava}e se
u Evropi i Americi.

Ferara - ~ovek rezultata  
Novi generalni direktor kompanije Fijat au-
tomobili Srbija Antonio Ferara (54) diplomi-
rao je industrijski menad`ment na Univerzi-
tetu u Napulju. Profesionalnu karijeru po~eo
je 1983. u fabrici „Alfa Romeo“ u Pomiljanu, u
kojoj je radio do 1994. Potom je bio na broj-
nim rukovode}im funkcijama u Fijatu. Izme-
|u ostalog, bio je direktor u tri Fijatove fabri-
ke, me|u kojima i u onoj najve}oj Mirafjori, u
Torinu. Zna~ajno je doprineo usponu Fijato-
ve fabrike u Kasinu, koja se poslednjiih godi-
na ubraja u najuspe{nije firme Fijat grupe.

Kada krajem
ove godine 
bude zavr{ena 
i opremljena
najmodernijom
proizvodnom
opremom koja
trenutno mo`e
da se kupi 
na svetskom 
tr`i{tu, nova 
fabrika 
automobila u
Kragujevcu bi}e,
bez ikakve 
dileme, 
najsavremenija
Fijatova fabrika
na svetu

Pi{e: Mirjana N. Stevanovi}

Italijanski privrednici i institucije `ele da se uklju~e u
projekte izgradnje srpske infrastrukture, a interesova-
nje je pove}ano posle iskustva prvih ve}ih investitora
koji su do{li u na{u zemlju. Najzna~ajniji me|u njima,
Fijat, Beneton i Pompeja, ve} su duboko zagazili u po-
slovni milje, izgradili ili rekonstruisali postoje}e pogo-
ne, pokrenuli proizvodnju i njihov interes je da tran-
sport roba u~ine br`im i efikasnijim. Tako|e, veliki je
broj italijanskih firmi otvorio proizvodnju u Rumuniji,
procenjuje se da ih ima vi{e od 20.000 od ~ega je go-
tovo polovina stacionirana u okolini Temi{vara, pa je
bolja veza izme|u mati~nih firmi i njihovih delova, pre-
ko Srbije i Crne Gore, za njih od vitalnog zna~aja.  

Najizra`eniji interes Italijani imaju za rekonstrukciju
pruge Beograd - Bar i za izgradnju autoputa od Bara,
preko Boljara, ̂ a~ka, Beograda i Vr{ca do Temi{vara. Ta
trasa jo{ nije uvr{tena u mapu panevropskih saobra-
}ajnica, ali Italijani i Rumuni spremni su da lobiraju u
institucijama EU kako bi pruga i autoput bili progla{e-
ni Koridorom 11. To bi zna~ajno olak{alo finansiranje
potrebnih radova, jer status saobra}ajnice od evrop-
skog zna~aja omogu}ava pristup fondovima EU, do-
nacijama i povoljnim kreditima me|unarodnih bana-
ka. Ukoliko ti napori urode plodom, bi}e to jedini kori-
dor koji omogu}ava kombinovanje tri vrste transpor-
ta, od pomorskog na relaciji Bar - Bari, do ̀ elezni~kog i
drumskog koji ide od Bara do rumunske granice. U ~i-

tav posao uklju~ene su vlade i institucije sve ~etiri ze-
mlje, ali glavni posao trebalo bi da zavr{i Srbija, s obzi-
rom na to da je drumska i ̀ elezni~ka trasa kroz na{u ze-
mlju najdu`a. 

Kada je re~ o autoputu, u o~ekivanju statusa kori-
dora, Srbija ga za sada gradi svojim sredstvima, jer su
projekti za neke od deonica zavr{eni, a ovoga leta po-
~inje izgradnja prvih kilometara od Beograda ka crno-
gorskoj granici. I pripreme za rekonstrukciju pruge Be-
ograd - Bar uveliko traju, a veliku ulogu u tome imala
je italijanska pomo} u izradi projekata.

- Za rehabilitaciju pruge Beograd - Bar italijanska
Vlada izdvojila je milion evra, dok su srpska i crnogor-
ska strana bile uklju~ene kroz logistiku. To nisu bila
nov~ana sredstva, nego pomo} u organizovanju sasta-
naka, snimanju terena i pripremi dokumentacije, {to je
procenjeno na oko 400.000 evra. Italijanska firma Ital-
far uz pomo} na{eg Saobra}ajnog instituta CIP, izradi-
la je projekat, snimljena su sva uska grla, utvr|eni ra-
dovi i pripremljeni predra~uni za svaku deonicu. Cilj je
da se pruga, na kojoj se vozovi sada kre}u prose~nom

brzinom od 40 do 50 kilometara na sat, osposobi za br-
zine koje je imala prilikom projektovanja 70-ih godina
pro{log veka, od oko prose~nih 100 kilometara - ka`e
Miodrag Poledica, na~elnik za `elezni~ki saobra}aj u
Ministarstvu za infrastrukturu i energetiku.

Ukupna vrednost radova predvi|enih projektom iz-
nosi oko 340 miliona evra, od ~ega bi za radove na svo-
joj teritoriji crnogorska strana trebalo da obezbedi 140,
a Srbija 200 miliona evra. U pribavljanju tih sredstava,
najvi{e se ra~una na evropske fondove i banke, a tu bi
ponovo zna~ajnu ulogu trebalo da odigraju italijanski
zvani~nici. Naime, o~ekuje se da }e uskoro resorni mini-
stri u vladama Srbije i Italije, Altero Mateoli i Milutin Mr-
konji}, potpisati pismo o namerama, kojim bi bile utvr-
|ene aktivnosti da se ̀ elezni~ka i drumska veza izme|u
Barija i rumunske granice proglasi za koridor 11, ~ime bi
put do sredstava potrebnih za izgradnju bio olak{an.

- Saradnja sa Italijanima odvija se i na nivou projek-
tantskih ku}a ali i kompanija, pri ~emu za nas najve}i
zna~aj imaju dogovori izme|u dve `eleznice. Obe
kompanije zainteresovane su da se ponovo uspostavi
direktna linija od Beograda do Trsta i dalje do Venecije,
ali razgovori koji se sada vode idu u smeru da to ne bu-
de klasi~na ̀ elezni~ka kompozicija, ve} zatvorena gar-
nitura, odnosno pendolino voz. U tehni~kom smislu,
to smo proverili, kvalitet i profil pruga su odgovaraju}i,
ali da bi to bilo realizovano, neophodan je dogovor i sa
Slovenijom i Hrvatskom, koje bi taj sistem trebalo da
prihvate. Tako|e, Srbija bi morala da u jednom delu iz-

meni zakonodavstvo, jer je zatvorena garnitura otva-
ranje prostora za privatne operatere. Istina, to je novi-
na i u Italiji i drugim zemljama EU, ali su sve one jasno
opredeljene da se razvoj ̀ elezni~kog saobra}aja usme-
rava u tom pravcu. Nama }e od pomo}i biti i to {to Sr-
bija, Hrvatska i Slovenija imaju zajedni~ko preduze}e
za `elezni~ki saobra}aj na Koridoru 10, ali ono bi tek u
perspektivi trebalo da obuhvati putni~ki prevoz i za sa-
da se bavi samo teretnim - obja{njava Poledica.

Zajedni~ki poslovi u infrastrukturi odraz su dobre i
dugoro~no planirane privredne saradnje izme|u dve
zemlje, a dokaz za to su i vrlo ~este me|usobne pose-
te dr`avno-privrednih delegacija. Za ve}inu investito-
ra iz Italije to su bile inicijalne kapisle za odluku da
otvore biznis u Srbiji, a o obimu razmene svedo~i i po-
datak da }e na prvom narednom sastanku srpsko-ita-
lijanskih institucija, jedna od glavnih tema biti pove-
}anje dozvola za transport roba. Srbija sada ima sagla-
snost da godi{nje obavi 10.000 ruta, a prevoznici o~e-
kuju da se za narednu godinu taj broj najmanje udvo-
stru~i.

Zajedni~ki poslovi Srbije i Italije u infrastrukturi 
odraz ozbiljno utemeljene privredne saradnje

Pendolino 
vozi za Trst

Najizra`eniji interes
Italijani imaju za 
rekonstrukciju pruge
Beograd - Bar i za 
izgradnju autoputa od
Bara do Temi{vara. Ta
trasa jo{ nije uvr{tena
u mapu panevropskih
saobra}ajnica, ali 
Italijani i Rumuni
spremni su da lobiraju
u EU kako bi pruga i
autoput bili progla{eni
Koridorom 11
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DDOR Novi Sad – Fondiaria SAI

Obuka za du`i `ivot
Kao stoprocentni vlasnik kompanije DDOR Novi Sad, Grupa Fondiaria SAI
je prisutna u Srbiji skoro tri godine. Osim cilja da poslovanje kompanije u
Srbiji odr`i na zdravim osnovama, i da primenjuje najbolju evropsku
praksu u svom poslovanju, Grupa Fondiaria SAI se trudi da dru{tvenu
odgovornost kao osnovni princip poslovanja prenese i u Srbiju.

Dokaz da je dru{tvena odgovornost kao osnovni princip poslovanja vi{e
nego ispravan pristup, jeste i ~injenica da je osiguravaju}oj kompaniji
Fondiaria SAI u Italiji poverenje ukazalo ~ak 9 miliona klijenata. 

Fondiari SAI je tre}a osiguravaju}a kompanija u Italiji po ukupnom
tr`i{nom u~e{}u, a kad je re~ o osiguranju motornih vozila, zauzima ~ak 23
odsto tr`i{ta. U 2010. godini ostvarena je premija ve}a od 12,9 milijardi evra.

Jedan od najve}ih projekata u Srbiji jeste investicija od oko 15 miliona
evra namenjena pove}anju nivoa bezbednosti u saobra}aju, kroz obuke
voza~a u Nacionalnoj voza~koj akademiji NAVAK. Ovom investicijom
DDOR Novi Sad }e omogu}iti da vi{e od 100.000 voza~a potpuno besplatno
pro|e kroz treninge bezbedne vo`nje u Srbiji, i da pod kontrolisanim
uslovima nau~i kako da reaguje u najkriti~nijim situacijama, pri realnim
brzinama. 

Statistika pokazuje da tokom `ivota svake generacije gra|ana Srbije, u
saobra}ajnim nesre}ama nestane po jedan grad osrednje veli~ine. Ovakvom
vrstom treninga, kako pokazuju evropska i iskustva susednih zemalja, broj
poginulih u saobra}ajnim nesre}ama mogao bi da se smanji i do 17 odsto za
svega par godina. Zato DDOR Novi Sad svim svojim klijentima koji u ovoj
ku}i osiguravaju svoje vozilo ili autoodgovornost poklanja treninge bezbedne
vo`nje u NAVAK-u. Za vlasnike polise osiguranja od autoodgovornosti
poklon je obuka „Dozvola Plus“, a za vlasnike kasko polise Po~etni ili
Intenzivni trenig bezbedne vo`nje u NAVAK centru. Svi koji zavr{e Po~etni
ili Intenzivni trening, u narednoj godini dobijaju dodatne popuste za kasko
polisu za rizike sudara, udara, iskliznu}a, prevrnu}a i survavanja.

@elja nam je da na ovaj na~in podstaknemo {to vi{e voza~a u Srbiji da
brinu o svom, i o `ivotima svojih sugra|ana.

Pi{e: Gojko Vlaovi}

- Potpisivanjem Protokola o saradnji u oblasti energetike,
koji su 9. marta 2009. zaklju~ile Italija i Srbija, Elektropri-
vreda Srbije i italijanska kompanija Se}i energija nomino-
vani su kao strate{ki partneri u realizaciji projekata za pro-
izvodnju elektri~ne energije, a jedan od njih je i kori{}enje
hidropotencijala sliva reke Ibar. Saradnja na tom projek-
tu odvija se u skladu sa planiranom dinamikom i trenutno
su u toku aktivnosti na izradi Studije opravdanosti, kao i

intenzivna komunikacija
sa nadle`nim dr`avnim
organima u vezi obezbe-
|ivanja potrebnih uslova
i mi{ljenja. Tako|e, u za-
vr{noj fazi su i razgovori
na me|udr`avnom nivou
koji }e definisati uslove za
primenu podsticajnih
mehanizama italijanske
vlade na ovaj projekat {to
}e obezbediti njegove ve-
oma pozitivne ekonom-
sko-finansijske parame-
tre - ka`e u razgovoru za
Danas Aleksandar Jako-
vljevi},  direktor Sektora
za strategiju Elektropri-
vrede Srbije.

O kakvim ekonom-
skim efektima je re~?

-  Zbog obaveza pove-
}anja proizvodnje elek-
tri~ne energije iz obno-
vljivih izvora na oko 17
odsto do 2020., {to zna~i

vi{e nego dvostruko pove}anje, italijanska vlada je sprem-
na da obezbedi podsticajne mere za razvoj projekata iz ob-
novljivih izvora i van teritorije Italije. Kada su HE na Ibru
u pitanju o~ekuje se da }e cena za elektri~nu energiju na
pragu elektrane biti na nivou od oko 15 evrocenti po kilo-
vat satu, {to je vi{estruko iznad cene koja bi se dobila na tr-
`i{tu, a oko dva puta vi{e od cene koja bi se dobila prime-
nom feed in tarife predvi|ene u Srbiji. S obzirom da na
u~e{}e EPS u Ibarskim hidroelektranama od 49 odsto
kompanije, evidentno je da je ovo jedan veoma profitabi-
lan posao za na{u kompaniju.

Kolika }e biti snaga hidroelektrana na Ibru?
- Prema rezultatima Generalnog projekta ukupna sna-

ga u deset hidroelektrana na Ibru bi}e 103 megavata, a go-
di{nja proizvodnja }e iznositi oko 420 miliona kilovat sa-
ti. Vrednost investicije je 285 miliona evra, a sedi{te Ibar-
skih hidroelektrana bi}e u Kraljevu. Izgradnja hidroelek-
trana na Ibru mogla bi da po~ne 2013. godine. Reka bi se „krotila“ kaskadno,
sa deset betonskih brana, ~ija bi se visina kretala od 12 od 15 metara tako da bi
se uglavnom o~uvao postoje}i polo`aj saobra}ajnica du` ibarske doline. Uticaj
ovog projekta na ̀ ivotnu sredinu je sagledan u obimu koji je zahtevao do sada
razvijeni nivo dokumentacije i nisu uo~eni uticaji koji bi predstavljali ograni-
~enje za realizaciju projekta. Naravno, ovaj aspekt }e tek biti detaljno sagledan
u narednim fazama razvoja projekta i u potpunosti usagla{en sa zakonskom
regulativom, a mi }emo tome posvetiti svu potrebnu pa`nju posebno imaju}i
u vidu zabrinutost koju je javnost u Kraljevu i okolini izrazila u vezi uticaja ko-
je bi hidroelektrane na Ibru mogle da imaju na ̀ ivotnu sredinu ibarske doline.

Kakve su {anse za realizaciju projekta izgradnje hidroelektrana na sred-
njoj Drini u koju je tako|e uklju~en Se}i sa italijanske strane?

- Postoji zainteresovanost italijanske strane za izgradnju hidroelektrana na
srednjoj Drini, gde bi partneri bili Republika Srpska, Italija i Srbija, pri ~emu
bi se elektri~na energija proizvedena u ovim HE plasirala u Italiju po modelu
povla{}enih cena sli~nom kao i za HE na Ibru. Plan je da se na ovom delu Dri-
ne, izme|u Bajine Ba{te i Zvornika, izgrade hidroelektrane kapaciteta ve}eg od
300 megavata, koje bi trebalo da proizvode godi{nje 1.200 gigavat-sati struje.

Saradnja sa Italijom se ostvaruje i kroz u~e{}e Edisona u tenderu za iz-
gradnju Termoelektrane Kolubara B. Kako stoje stvari na tom planu?

- Italijanski Edison je 20. maja podneo ponudu da u~estvuje u izgradnji ter-
moelektrane Kolubara B kao potencijalni strate{ki partner EPS-a u realizaciji
tog projekta. Stru~ni timovi EPS-a su razmotrili i ocenili tehni~ki i finansijski
deo ponude Edisona i EPS je doneo odluku da prihvati dostavljenu ponudu i
nastavi aktivnosti u realizaciji tog projekta. 

[ta nudi Edison? 
-  U okviru svoje ponude, Edison nudi optimizaciju tehni~kog re{enja AL-

STOM-ovom opremom i izgradnjom dva bloka snage od po 375 megavata bru-
to, sa neto efikasno{}u od 37 odsto pri ~emu oprema zadovoljava najstro`e kri-

terijume za{tite ̀ ivotne sredine prema doma}oj i evropskoj regula-
tivi. Tehni~ka ponuda ispunjava  ono {to je EPS tra`io od strate{kog
partnera. Za radove izvedene jo{ od 1988. godine, kada je po~ela
gradnja te elektrane, i opremu koja je dosad upu}ena i nabavljena,
a koji EPS treba da unese kao ulog u zajedni~ku kompaniju koja }e
graditi novu elektranu, EPS-u je ponu|en udeo u vlasni{tvu te no-
ve kompanije od 36,4 odsto. Pregovori EPS-a i Edisona i zajedni~ki
rad na studiji izvodljivosti po~eli su krajem juna sa ciljem da se do
kraja godine usaglase svi stavovi oko daljeg razvoja projekta. 

O izgradnji TE Kolubara B pri~a se ve} dugi niz godina.
- Termoelektrana Kolubara B nalazi se u blizini sela Kaleni}, 60

kilometara jugozapadno od Beograda, na severnoj strani povr{in-
skog kopa Tamnava. Odluka o izgradnji tada termoelektrane - to-
plane Kolubara B, sa dva bloka po 350 megavata, doneta je 1983.
godine. Projektovana je kao postrojenje za kombinovanu proizvod-
nju elektri~ne i toplotne energije, kako bi se toplotna energija, si-
stemom daljinskog grejanja, obezbe|ivala za grejanje Beograda.
Pripremni radovi su zapo~eli 1988. godine, dok se nastavak izgrad-
nje dalje odvijao u skladu sa raspolo`ivim finansijskim sredstvima.
Ugovorena je nabavka ve}eg dela osnovne opreme, koja je zna~aj-
nim delom i isporu~ena. Odobreni kredit Svetske banke, kao i ak-
tivnosti na tom projektu, odvijali su se veoma sporo, a sredinom
1992. godine zbog nedostatka sredstava, kredit je, zbog de{avanja
na prostorima SFRJ, propao, i sankcija, radovi na novoj elektrani
su potpuno stali. Dotad je bilo izgra|eno oko 40 odsto objekta.
Zbog promenjene koncepcije snabdevanja Beograda toplotnom
energijom, odustalo se od ideje da to bude termoelektrana-topla-
na, pa se strate{ki partner tra`i za kapacitet koji }e proizvoditi samo
elektri~nu energiju.   

Ukupna snaga u deset
hidroelektrana na Ibru
bi}e 103 megavata, a 
godi{nja proizvodnja }e
iznositi oko 420 miliona
kilovat-sati. Vrednost 
investicije je 285 miliona
evra. Izgradnja 
hidroelektrana na Ibru
mogla bi da po~ne 2013.
Reka bi se „krotila“ 
kaskadno, sa deset 
betonskih brana, 
~ija bi se visina kretala
od 12 od 15 metara

Aleksandar Jakovljevi}, direktor Sektora za strategiju Elektroprivrede Srbije o saradnji Italije i Srbije u oblasti energetike

Ulaganje u Kolubaru B 
i elektrane na Ibru 

profitabilan posao za EPS

Italija spremna da obezbedi mere za razvoj projekata iz 
obnovljivih izvora: Aleksandar Jakovljevi}

Za Kolubaru B Edison
nudi optimizaciju 
tehni~kog re{enja 
ALSTOM-ovom 
opremom i izgradnjom
dva bloka snage od po
375 megavata bruto, 
sa neto efikasno{}u 
od 37 odsto pri ~emu
oprema zadovoljava 
najstro`e kriterijume 
za{tite `ivotne sredine
prema doma}oj i 
evropskoj regulativi
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je bitna i blizina srpskog/italijanskog tr`i{ta
koja donosi manje tro{kove transporta. Na
kraju, komplementarnosti srpske i italijanske
ekonomije doprinose i tradicionalni poslovni
odnosi izme|u dve zemlje, odnosno poslovni
partneri se poznaju i po mentalitetu su bliski.

Italija je u poslednjih dvadeset godina bila
uvek na jednom od prva tri mesta kada je u pi-
tanju plasman srpskih roba, navode u PKS. U
2009. prvi put posle deset godina zabele`en je
pad spoljnotrgovinske razmene sa Italijom, i to
za 29 odsto, {to je bila i karakteristika robne
razmene Srbije sa EU i ukupnih spoljnotrgo-
vinskih tokova sa svetom. Ipak, Italija je zadr-
`ala zna~ajno mesto me|u inopartnerima Sr-
bije sa oko 10 odsto u~e{}a u ukupnoj razmeni.

Ve} naredne godine Italija je ponovo po
ostvarenim rezultatima izvoza bila najva`niji
partner srpske privrede, a istovremeno je sa
78,1 odsto ostvarena pokrivenost uvoza izvo-
zom - pre svega zahvaljuju}i porastu izvoza od
36,3 odsto u odnosu na 2009. Uvoz je pritom
istovremeno bio manji za 7,6 odsto. 

U strukturi izvoza na italijansko tr`i{te do-
miniraju doradni poslovi u industriji ode}e i
obu}e, obojeni metali, proizvodi crne metalur-
gije, drvne industrije, poljoprivredno-pre-
hrambeni proizvodi, spoljne gume, sirove go-
ve|e ko`e, polietilen i magnezijum. Srbija je iz
Italije najvi{e uvozila sirovine i repromaterijal
za industriju obu}e i ode}e, ma{ine za pako-
vanje i plasti~arsku industriju, nove i polovne
putni~ke automobile i kamione, belu tehniku,
name{taj i  delove, be{avne cevi, konditorske
proizvode, hartiju i karton, mermer i granit.

Gro plasmana roba na italijansko tr`i{te su
sirovine i njihove primarne prerade, a u uvozu
je zna~ajno u~e{}e proizvoda {iroke potro{nje,
{to je, podse}aju u PKS, i karakteristika ukup-
ne razmene Srbije sa svetom. 

U industrijskoj saradnji sa Italijom, iako je
ona po vrednosti me|usobnih kontraisporu-
ka daleko ispod realizacije u robnoj razmeni,
realizovani su zna~ajni ugovori, od kojih je
najzna~ajnije proizvodno partnerstvo sa Fija-
tom koje }e, kako se o~ekuje, biti sna`an za-
majac i za budu}e kooperantske odnose izme-
|u srpskih i italijanskih firmi u oblasti proiz-
vodnje komponenti.

^etiri zna~ajne italijanske banke prisutne
su na srpskom bankarskom tr`i{tu - Intesa,
Unikredit, Findomestik i San Paolo - a u PKS
isti~u da su one „merd`ovale“ doma}e banke
preuzimanjem akcija, za razliku od drugih
stranih banaka koje su svoje pravo rada stekle
kroz kupovinu licenci. Italijanske banke ~ine
~etvrtinu bankarskog tr`i{ta Srbije po vredno-
sti kapitala. 

U oblasti osiguranja DDOR Novi Sad po-
stao je deo grupacije Fondaria, a Asikuracioni

\enerali je preuzeo Delta Osiguranje. Novi ge-
neralni direktor Delta \eneralija je Andrea Si-
moni}eli (58), priznati menad`er u osigurava-
ju}oj industriji, koji je pre toga bio ~lan top
menad`menta Aleanca Toro, jedne od najve-
}ih italijanskih kompanija i ~lanice \enerali
grupe. DDOR i Delta \enerali predstavljaju
oko 50 odsto tr`i{ta osiguranja u Srbiji.

Ekonomska saradnja Srbije i Italije je ne sa-
mo velika ve} i raznovrsna, ukazuje sagovor-
nik Danasa iz PKS. 

U dosada{njem toku privatizacije po no-
vom zakonu, italijanska firma Bitumen Adi|e
kupila je povr{insku eksploataciju kamena (Ki-
jevo-Stra`evica), a Pijero Zanela Zlatibor Mer-
mer ( prva inostrana privatizacija u Srbiji). Ita-
lijani su, pored ostalog, ulo`ili u proizvodnju
{e}era (SFIR je postao ve}inski vlasnik fabrika
{e}era u Senti i Novoj Crnji), kao i u oblasti far-
maceutske industrije - proizvodnja ambala`e
za lekove (Zanini-Hemofarm). Hemofarm je
sa tako|e italijanskom firmom Bertele ulo`io
u fabriku plastike u Vr{cu. Italijanski partneri
su pokazali veliki interes i za ulaganja u drvno-
prera|iva~kom sektoru: firma Kaza Italija
otvorila je fabriku name{taja u Slobodnoj zoni
Ba~ka Palanka, u privatizovanom drvnom
kombinatu Crni Vrh italijanski vlasnik pokre-
nuo je proizvodnju, dok u Leskovcu po~inje
gradnja fabrike „sendvi~-panela“... 

Proizvodnja obu}e je, nagla{avaju u PKS,
veoma interesantan sektor za saradnju, o ~e-
mu svedo~i uspe{na saradnja srpskih firmi
Laki Lajn, Solid, Milateks, i Aska sa partneri-
ma iz Italije - preduze}ima Filante, Lorekanti,
Olip, \an Pietro... U tekstilnoj industriji Fibest
je kupio Ateks, Golden Lejdi je izgradio fabri-
ku ̀ enskih ~arapa u Valjevu, a Dale Karbona-
re je ulo`io u predionicu {tofare u Para}inu.
Diana iz Sremske Mitrovice i Fru{ka gora iz
Rume godinama obavljaju doradne poslove za
firme Gu~i, Prada i Max Mara... Marta ove go-
dine Beneton je posto vlasnik Niteksa, a ne-
davno je u ovoj fabrici po~ela proizvodnja na-
menjena izvozu (planiran godi{nji obrt od oko
72 miliona evra).

Metaloprera|iva~ki kompleks tako|e bele-
`i uspe{ne primere saradnje: Pometon iz Ve-

necije je formirao zajedni~ko preduze}e sa
borskom Topionicom za pro{irenje kapacite-
ta proizvodnje bakarnog praha. Kru{ik ima vi-
{egodi{nju saradnju sa ]edite u razmeni kom-
ponenti za proizvodnju lova~ke municije, Mi-
lan Blagojevi} iz Smedereva razvija proizvod-
nu saradnju u oblasti bele tehnike i malih ku}-
nih aparata sa Kandijem i \irmijem...

Kompanija Goldoni je u junu potpisala
sporazum sa Ministarstvom ekonomije i regi-
onalnog razvoja kojim je izrazila spremnost da
kupi 70,63 odsto ukupnog kapitala beograd-
skog preduze}a 21. maj - Fabrika malolitra-
`nih motora u Rakovici i u naredne tri godine
investira 10 miliona evra u proizvodnju.

Elektroprivreda Srbije i italijanska Se}i
energija potpisale su februara ove godine pre-
liminarni sporazum o gradnji hidroelektrana
na srednjem toku Drine vredan vi{e od 800
miliona evra. Planirano je da hidroelektrane
na Drini proizvode godi{nje 1.200 gigavat sa-
ti struje. Ovaj sporazum je operativna prime-
na Sporazuma o strate{koj saradnji Srbije i Ita-
lije u oblasti energetike koje su potpisale vlade
dve zemlje 2009. godine, a ujedno i nastavak
planirane saradnje koja se realizuje izme|u
EPS i Se}i energije u izgradnji hidroelektrana
na Ibru kapaciteta 103 megavata.  Gradnja bi
trebalo da po~ne u prvoj polovini slede}e go-
dine i da bude gotova do 2015. godine. Vred-
nost izgradnje hidroelektrana na Ibru je 300
miliona evra (hidro kapacitet se procenjuje na
103 megavata), a re~ je o 10 lokacija koje po-
seduju tra`eni vodni potencijal.

Postoji interes i firme Hidro - One, koja je
aprila 2009. zapo~ela sa kupovinom zemlji{ta
na lokalitetu op{tine Priboj (reka Njutina), kao
i firme Envord koja planira izgradnju {est ma-
lih hidroelektrana u op{tini Prijepolje (reka
Lim). Italijanska firma Edison je izrazila inte-
res za projekat zavr{etka gradnje termoelek-
trane Kolubara B (vrednost preko milijardu
evra, instalirani kapacitet 750 megavata i rok
gradnje pet godina). Poseban interes kod itali-
janskih firmi u energetskom sektoru postoji i
za kori{}enje alternativnih izvora energije.

Italijanska vlada je kao podsticaj privatnom
sektoru u Srbiji 2005. odobrila kreditnu liniju
od oko 33,5 miliona evra namenjenu malim i
srednjim preduze}ima, za kupovinu italijan-
ske opreme, pod povoljnim uslovima (6,5 od-
sto godi{nja kamata, rok otplate do osam go-
dina, grejs-period do dve godine), koja  se pla-
sirala preko Komercijalne, Inteza i Eksimban-
ke, podse}a PKS. Druga kreditna linija u pri-
bli`no istom iznosu je odobrena februara
2008. i ~eka ratifikaciju i operativnu primenu
u drugoj polovini ove godine. Za razliku od pr-
ve, prioritet }e imati i projekti infrastrukture,
ekologije i komunalnih usluga. M. M.

Italija prvorazredni partner / nastavak sa strane V

Pi{e: Radovan Bibi}

Legendarni fudbaler Crvene zvezde i Milana Dejan
Savi}evi} u razgovoru za Danas govori o lepim
danima igranja na San Siru, saradnji sa Silvijom
Berluskonijem i zna~aju li~nosti prvog ~oveka
crveno-crnih.

Na Marakanu ste do{li iz podgori~ke
Budu}nosti i veoma brzo postali jedan od
klju~nih igra~a. Koliko je to zna~ilo mladom
fudbaleru?

- Bili smo mlad i perspektivan tim, ekipa koja je
temeljno i dugo godina pripremana. Sve nam je i{lo
na ruku. Prvih nekoliko godina smo rasli kao igra~i,
razvijali se kroz velike utakmice. Ispostavilo se da su
neki od tih susreta bili odsko~na daska u na{im
karijerama.

Jedan od tih epskih duela sigurno je i trome~ sa
Milanom 1988?

- Dragan Stojkovi} Piksi je ispao u prvi plan posle
remija sa Milanom (1:1) na njihovom terenu 1988. a
onda je do{ao onaj ~uveni me~ koji je prekinut zbog
magle u Beogradu pri na{em vo|stvu od 1:0.
Ponovljeni me~ smo igrali sutradan i izgubili posle
penala, na veliko razo~arenje oko 100.000 ljudi na
Marakani.

Po osvajanju Kupa {ampiona vi ste iz Zvezde
pre{li upravo u Milan i napravili veliku karijeru.
Kako je to izgledalo pre dve decenije?

- U po~etku nije bilo lako. Oti{ao sam u Milan sa
26 godina {to je relativno kasno. Ve} sam bio
formiran kao igra~, sve bi bilo jednostavnije da sam
oti{ao koju godinu ranije. Nije mi bilo lako da se
prilagodim nekim trenerskim zamislima, ali sam se
na kraju uklopio. Dodatni teret nam je bila obaveza
da nastavimo stopama generacije koju su ~inili Van
Basten, Rajkard i Gulit.

Crvena zvezda i Milan imaju burnu
istoriju me|usobnih duela u pro{losti

Magla,
Genije 
i Silvio
Na pomen timova iz Ljutice Bogdana i sa San Sira prva asocijacija
svakako je Dejan Savi}evi} koji je nosio i crveno-beli i crveno-crni
dres. Me|utim, sedmostruki i jednostruki {ampion Evrope ukrstili su
koplja u nekoliko navrata u pro{losti.

Najzna~ajniji i najuzbudljiviji me~ odigran je novembra 1988. na
Marakani i to u dva dana. Istr~ali su fudbaleri dva tima na Marakanu
pred 97.400 navija~a, povela je Zvezda golom Savi}evi}a ili Dragana
Stojkovi}a (nejasno zbog guste magle), a onda je upravo ta ista magla
prekinula me~ u 64. minutu. Odluka sudija je bila da se sutradan igra
nov duel u 15 sati kako bi se zavr{io pre mraka, s tim da se krenulo od
0:0. Ispostavilo se da je Zvezda ovim o{te}ena i to protiv najboljeg
tima u Evropi u to vreme ~ije su boje branili Frank Rajkard, Marko Van
Basten, Paolo Maldini i Franko Baresi. Golovima Piksija i Van Bastena
bilo je 1:1, kao i 14 dana ranije u Milanu, pa su crveno-crni pro{li dalje
boljim izvo|enjem penala (4:2).

Milojko Panti}, sportski komentator koji je prenosio ovaj
nesvakida{nji me~, prise}a se da je upravo ta utakmica bila
prekretnica na razvojnom putu Milana, Berluskonija i Zvezde.

- Da Milan nije pro{ao dalje iz dvome~a sa Zvezdom, a bio je na
rubu eliminacije, ne bi bio {ampion Evrope te godine, a samim tim ni
izgradio tim koji je narednih godina bio dominantan. Tada{nji veliki
biznismen Silvio Berluskoni mo`da ne bi nastavio uzlaznom
putanjom i postao lider Italije. A na svemu treba da zahvale magli -
isti~e Panti}.

Prema njegovim re~ima, tako gusta magla ni pre ni posle tog me~a
se nije spustila na Marakanu. Vidljivost je bila nikakva, a gol koji je
postigao „Genije“ nije video ni on ni novinar Du{ko Kora} koji se
nalazio na nekoliko metara iza le|a golmana Milana. Panti} dodaje da
je taj me~, osim po prekidu i nastavku sutradan, bio specifi~an i po
drugim odlukama sudija koje su delom uticale na tok evropske
fudbalske scene te godine.

Dva tima odmerila su snage i avgusta 2006. u kvalifikacijama za
Ligu {ampiona. Jedan od najboljih timova Starog kontinenta pobedio
je u Milanu sa 1:0, a trijumfovao je i u Beogradu sa 2:1 pre svega
zahvaljuju}i Filipu Inzagiju. Me|utim, taj susret osta}e upam}en zbog
na~ina na koji su crveno-crni uop{te do{li do duela sa Zvezdom.
Milanu je zbog name{tanja utakmica u aferi „Kal~opoli“ prvo bio
oduzet veliki broj utakmica, onda je kazna umanjena pa je tim sa San
Sira ipak igrao kvalifikacije za Ligu {ampiona. Pod lupom Evropske
ku}e fudbala posle tog me~a bila je i Zvezda jer su njeni navija~i istakli
veliki transparent „UEFA mafiozi“, aludiraju}i upravo na igranje Milana
u Evropi, dok je Juventus zbog istih malverzacija izba~en u drugu ligu.

R. V. B.

Da li je prijateljstvo sa Zvonimirom Bobanom bilo ta
olak{avaju}a okolnost?

- Boban i ja smo se znali iz mladih dana, a igrali smo
zajedno i u nacionalnom dresu Jugoslavije. Da nije bilo tako
sigurno bi nam obojici igranje u crveno-crnom dresu bilo
te`e. I dan danas smo dobri prijatelji, {to samo pokazuje da
nismo dozvolili da nas poremete de{avanja oko nas.

Do{li ste u Milan po ̀ elji Silvija Berluskonija, kakva je
bila saradnja sa jednom od najmo}nijih li~nosti Italije?

- Berluskoni je u po~etku mnogo vi{e bio uz tim. Stalno
nas je pose}ivao i bodrio, ali kako je u{ao u politiku sve je
manje imao vremena za nas. Imao je njegov Milan
poslednje dve decenije puno isku{enja, ali je sada ponovo
{ampion, zahvaljuju}i i predanosti svog prvog ~oveka.

Kako je izgledalo biti najbolji pojedinac u ~uvenoj
utakmici protiv Barselone 1994. gde ste pobedili sa 4:0?

- To je mo`da i najbolja utakmica moje karijere, tu sam
ostao deo fudbalske istorije. Asistirao sam kod prvog gola,
a kod tre}eg sam i sam zatresao mre`u. Igrali smo bez
Barezija i Kostakurte, ali za nas je najva`nije bilo da na
pravi na~in odgovorimo treneru Barselone Johanu Krojfu.
On je pred taj me~ izrekao niz lo{ih stvari o nama, a mi
smo mu odgovorili na najbolji na~in.

Italijanske banke 
„merd`ovale“ su srpske
preuzimanjem akcija, za
razliku od drugih stranih
banaka koje su pravo rada
stekle kupovinom licenci.
DDOR i Delta \enerali
predstavljaju oko 50 odsto
tr`i{ta osiguranja u Srbiji

Uskoro 
u izdanju 
Dan grafa

Dejan Savi}evi}, legendarni fudbaler Crvene zvezde i Milana, 
sada ~elnik Fudbalskog saveza Crne Gore, govori za Danas 

Berluskonija 
politika udaljila 
od fudbala

Dolazi Milanovo vreme
- U moje vreme Milan je bio jedan od najboljih timova Evrope, onda su
usledili padovi, a opet se uzdigao po~etkom ovog veka, da bi ga dotukao
Kal~opoli sa name{tanjem utakmica. Me|utim, Milanovo vreme tek
dolazi. Novi su {ampioni Serije A i sigurno }e dati sve od sebe da tu i
ostanu - rekao je Dejan Savi}evi}.

Prosine~ki uzdigao Zvezdu
- Robert Prosine~ki je pravi ~ovek za Crvenu zvezdu. On je uzdigao tim za
pola godine zahvaljuju}i iskustvu koje je stekao kao igra~. Uspeo je da tim
natera da neguju igru pasom, po zemlji, samo je sad jo{ potrebno da se
malo pobolj{a igra~ki kadar da to ume}e jo{ vi{e do|e do izra`aja -
naglasio je legendarni igra~ kluba sa Marakane.

Crna Gora i dalje u igri
- Crna Gora je i dalje jedan od najve}ih pretendenata za plasman na
Evropsko prvenstvo 2012. Imali smo kiks protiv Bugarske na svom terenu
(1:1), ali smo i dalje u igri sa Engleskom, odnosno imamo dobre izglede
da u najgorem slu~aju zauzmemo drugo mesto - kazao je Dejan Savi}evi},
predsednik FS Crne Gore. Ko
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